

研究论文

用干涉式APES算法实现干涉阵盲DOA估计

朱伟;陈伯孝;陈根华;杨明磊

(西安电子科技大学 雷达信号处理国家重点实验室, 陕西 西安 710071)

摘要:

针对干涉阵的波达方向估计, 提出一种干涉式幅相估计的盲波达方向估计算法. 利用干涉式幅相估计算法的空间谱和模型阶数选择准则获得目标个数和目标方向余弦的粗估计; 使用子阵间的相位中心偏移来获得目标方向余弦的精估计. 针对干涉阵带来的测角模糊问题, 采用双尺度解模糊算法得到高精度且无模糊的目标波达方向估计. 该算法是一种盲波达方向估计方法, 精度较多重信号分类算法和双尺度旋转不变子空间算法的高. 计算机仿真结果和实测数据验证了干涉阵波达方向估计的高精度测角性能和有效性.

关键词: 干涉阵 盲波达方向估计 干涉式幅相估计 Bayesian信息准则 解模糊

Interferometric array blind DOA estimation using the interferometric-like APES algorithm

ZHU Wei;CHEN Baixiao;CHEN Genhua;YANG Minglei

(National Key Lab. of Radar Signal Processing, Xidian Univ., Xi'an 710071, China)

Abstract:

An interferometric-like APES algorithm is proposed for blind DOA estimation of interferometric arrays. The number of targets and coarse direction cosine estimates are obtained from the interferometric-like APES spatial spectrum and model-order selection criterion. The fine direction cosine estimates are derived from the phase center's shift of subarrays. A dual-size algorithm is used to resolve the ambiguity in DOA estimation, and then high accuracy and unambiguous DOA estimates are achieved. The proposed approach is a blind DOA estimation method with higher accuracy than MUSIC and dual-size ESPRIT algorithms. Simulation results and real data processing demonstrate high accuracy of DOA estimation of interferometric arrays and the validity and feasibility of the proposed method, which can provide reference for the design of the interferometric array.

Keywords: interferometric array blind direction of arrival estimation interferometric-like amplitude and phase estimate Bayesian information criterion disambiguation

收稿日期 2012-05-31 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1001-2400.2013.01.032

基金项目:

国家自然科学基金资助项目(61001209,61101244);中央高校基本科研业务费专项资金资助项目(JY10000902010);航空科学基金资助项目(20100181010)

通讯作者: 朱伟

作者简介: 朱伟(1987-), 男, 西安电子科技大学博士研究生, E-mail: zw02031144@yahoo.com.cn.

作者Email: zw02031144@yahoo.com.cn

参考文献:

- [1] Stoica P, Moses R. Spectral Analysis of Signals [M]. New Jersey: Pearson Prentice Hall, 2005.
- [2] Stoica P, Babu P. Maximum-Likelihood Nonparametric Estimation of Smooth Spectra from Irregularly Sampled Data [J]. IEEE Trans on Signal Processing, 2011, 59(12): 5746-5758.
- [3] Li J, Stoica P. An Adaptive Filtering Approach to Spectral Estimation and SAR Imaging [J]. IEEE

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1080KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 干涉阵
- 盲波达方向估计
- 干涉式幅相估计
- Bayesian信息准则
- 解模糊

本文作者相关文章

- 朱伟
- 杨明磊
- 陈伯孝
- 陈根华

PubMed

- Article by Zhu,w
- Article by Yang,M.L
- Article by Chen,B.X
- Article by Chen,G.H

Trans on Signal Processing, 1996, 44(6): 1469-1484.

[4] Krlm H, Viberg M. Two Decades of Array Signal Processing Research: the Parametric Approach [J]. IEEE Signal Processing Magazine, 1996, 13(4): 67-94.

[5] Muller M, Ellis D P W, Klapuri A, et al. Signal Processing for MUSIC Analysis [J]. IEEE Journal of Selected Topics in Signal Processing, 2011, 5(6): 1088-1110.

[6] Choi Y H. Esprit-Based Coherent Source Localization with Forward and Backward Vectors [J]. IEEE Trans on Signal Processing, 2010, 58(12): 6416-6420.

[7] Trees H L. Detection, Estimation, and Modulation Theory [M]. New York: Wiley, 2002.

[8] Villano M, Krieger G. Impact of Azimuth Ambiguities on Interferometric Performance [J]. IEEE Geoscience and Remote Sensing Letters, 2012, 11(9): 1-5.

[9] Wong K T, Zoltowski M D. Direction Finding with Sparse Rectangular Dual-Size Spatial Invariance Array [J]. IEEE Trans on Aerospace and Electronic Systems, 1998, 34(4): 1320-1335.

[10] Yang X Y, Chen B X. An Eigenstructure-Based 2D DOA Estimation Method Using Dual-Size Spatial Invariance Array [J]. Science China: Part F, 2011, 54 (1): 163-171.

[11] Glentis G O. A Fast Algorithm for APES and Capon Spectral Estimation [J]. IEEE Trans on Signal Processing, 2008, 56(9): 4207-4220.

[12] Glentis G O. Efficient Algorithms for Adaptive Capon and APES Spectral Estimation [J]. IEEE Trans on Signal Processing, 2010, 58(1): 84-96.

[13] Kenny S R, Moe S, Ahmed A K. High Accuracy Peak Location and Amplitude Spectral Estimation via Tuning APES Method [J]. Digital Signal Processing, 2010, 20(2): 552-560.

[14] Ding Q, Kay S. Inconsistency of the MDL: on the Performance of Model Order Selection Criteria with Increasing Signal-to-Noise Ratio [J]. IEEE Trans on Signal Processing, 2011, 59(5): 1959-1969.

[15] Stoica P, Selen Y. Model-Order Selection: A Review of Information Criterion Rules [J]. IEEE Signal Processing Magazine, 2004, 21(4): 36-47.

[16] Yardibi T, Li J, Stoica P, et al. Source Localization and Sensing: A Nonparametric Iterative Adaptive Approach Based on Weighted Least Squares [J]. IEEE Trans on Aerospace and Electronic Systems, 2010, 46(1): 425-443.

[17] 陈根华, 陈伯孝, 杨明磊, 等. 干涉式L形阵的二维高精度方向估计 [J]. 系统工程与电子技术, 2012, 34(1): 17-23.

Chen Genhua, Chen Baixiao, Yang Minglei, et al. High Accuracy 2-D Direction Finding Using Interferometric-Like L-Shaped Array [J]. Systems Engineering and Electrics, 2012, 34(1): 17-23.

[18] 陈根华, 陈伯孝, 朱伟. 干涉阵列米波雷达的低仰角高精度估计方法 [J]. 西安电子科技大学学报, 2012, 39(6): 42-48.

Chen Genhua, Chen Baixiao, Zhu Wei. High Accuracy Estimation of Low Elevation Angle Based on Interferometric Array in VHF Radar [J]. Journal of Xidian University, 2012, 39(6): 42-48.

本刊中的类似文章

1. 陈根华;陈伯孝;朱伟.干涉阵列米波雷达的低仰角高精度估计方法[J]. 西安电子科技大学学报, 2012,39(6): 42-48